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MILÍ PŘÁTELÉ,

věrní i noví posluchači HCJB a 
čtenáři časopisu „Zápas o duši.“ 
Naše Boží rodina posluchačů a čte
nářů se během letošního roku opět 
rozrostla nad naše očekávání. Vě
říme, že přinesla radost a požehná
ní nejen nám, ale i vám a vašim 
blízkým.

Společně s vámi se těšíme na 
Nový rok a modlíme se, aby Pán 
naši i vaši práci požehnal a přinesl 
bohatou úrodu spasených duší 
z našeho nemocného a tápajícího 
národa. Prosíme o další dávku Bo
ží trpělivosti, abychom se všichni 
společně učili žít v nově nabyté svo
bodě a aby svoboda přinesla čest a 
slávu nejen našemu národu, ale 
především našemu Bohu a Spasite
li.

Všem našim milým a drahým 
přejeme do svátečních dnů hodně 
pohody a Božího požehnání. Ne
zapomeňme, že příčinou této svá
teční sezóny není nic jiného, než 
narození našeho Spasitele Ježíše 
Krista. Nezapomeňme, ve shonu 
svátečních dnů, že právě skrze Je-
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žíše Krista každý z nás dostal ten 
nejkrásnější dárek věčného života. 
Pro některé Boží dar přichází láka
vě zabalený v hedvábném papíru, 
pro jiné v obyčejném a nevzhled
ném, hrubém balícím obalu, který 
na první pohled nestojí za pozor
nost.

I my budeme během nastávající 
vánoční sezóny balit dárky našim 
milým. Každý z nás obrací své oči 
za lákavými obaly, za leskem a třpy
tem ozdob. Naši sváteční náladu 
ovlivňují velebné zvuky vánočních 
koled a lákavé výlohy obchodů. 
Nejkrásnější a nejvzácnější dárek 
všemu lidstvu, narození Ježíše Kris
ta, však neprovázely libé vůně, tep
lo domova, radostné očekávání, 
dárky a vítání novorozeňátka. Nej
vzácnější Boží dar, narození Syna, 
byl zabalen do hadříků chudoby, 
jako bychom použili hrubý balící 
papír. Nenechme se zlákat lákavý
mi obaly, protože ne každý krásně 
a pohledně zabalený dárek obsahu
je vzácný dar. Ten nejvzácnější dar 
Ježíše Krista, který přichází od Ot
ce, nevypadá na první pohled váb
ně, protože je to lék na naši 
nemocnou duši. Avšak, kdo tento 
vzácný dar přijme, bude se navždy 
těšit z jeho obsahu.

60. VÝROČÍ 
VYSÍLÁNÍ HCJB

je další dů
vod k oslavě a 
díkuvzdání za 
mnohaletou 
obětavou práci, 
kdy křesťanská 

stanice HCJB oznamuje celému 
světu: „Hlas Církve Ježíši Blahoře
čí.“ Ekvádor měl před šedesáti lety 
všeho všudy šest rozhlasových při
jímačů a jednoho misionáře, který
věřil, napříč všem špatným proro
kům, že je čas, aby Hlas Církve 
Ježíši Blahořečil. Samozřejmě, 
první vysílání bylo ve španělštině a 
počet rozhlasových přijímačů velice 
rychle vzrostl nad dvacet tisíc. 
V roce 1932 vstoupilo na vlny éte
ru kromě angličtiny také švédské 
vysílání. V roce 1940 se přidalo 
ruské a portugalské. V roce 1948 
otevřelo HCJB první kliniku pro 
Indiány a o pět let později byla ote
vřena nemocnice Voz Andes—
Hlas And. První ekvádorský 
zdravotní personál byl vychován 
právě zde. V roce 1958 HCJB 
otevřelo další nemocnici, tentokrát 
na okraji džungle v Shell Mera. 
První oční klinika začala poskytovat 
lékařskou péči pacientům v Ekvá
doru také prostřednictvím nemoc
nice Voz Andes.

Německé vysílání začalo v roce 
1953. V šedesátých létech posta- 
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vilo HCJB hydroelektrárnu a dvě 
přehrady pro rostoucí energetické 
potřeby vysílaček. Později přibyla 
ještě jedna turbína a od té doby je 
HCJB soběstačné ve spotřebě 
elektrické energie.

V roce 1960 HCJB začalo prv
ní ekvádorské televizní vysílání. 
V roce 1961 začala pracovat Im- 
prenta Voz Andes, nebo-li tiskárna.

Československé vysílání zahájilo 
činnost v květnu 1975 a letos jsme 
oslavili 15. výročí trvání. Česko
slovenské oddělení založila Helena 
Kaplanová, vlastním jménem 
Georgina de Gonzales. Georgina 
se v Ekvádoru narodila krajanským 
rodičům jako Jiřinka Kladenská. 
Česky se naučila od rodičů a babič
ky. Léta obětavě a s láskou slouží 
našemu národu. V těchto dnech 
koordinuje vysílání z texasko-me- 
xické hranice, kde její manžel pra
cuje jako kazatel ve Španělsky 
hovořícím shromáždění.

Dnes HCJB vysílá v osmnácti 
jazycích: anglicky, česky, finský, 
francouzský, německy, řecký, ja
ponsky, makedonsky, portugalský, 
quechua (dva indiánské jazyky), ru
munský, ruský, slovenský, Španěl
sky, švédsky, ukrajinsky, uzbecky a 
dalšími dvaceti třemi ekvádorskými 
dialekty. Dalšími čtyřmi jazyky vy
sílá HCJB prostřednictvím FEBA 
na Seychelských ostrovech o kte
rých jsme vás informovali v Radio- 
monitoru č. 55. HCJB aktivně 
spolupracuje s dalšími rozhlasový
mi misijními organizacemi na pro
jektu „Svět do roku 2000.“ Od 
vytvoření tohoto projektu bylo už 
zařazeno dalších dvacet dva mega- 
jazyků, každým mluví víc než jeden 
milion lidí. Celkově, biblické roz
hlasové stanice vysílají ve 138 jazy
cích.

Poslední přídavek do vysílání 
HCJB je vysílání pro střední Vý
chod. Denně vysíláme hodinu 
dlouhý pořad pro anglicky hovořící 
Araby a vojenské síly, které jsou 
umístěny v Perském zálivu.

Nejnovější rozhlasový kontakt 
máme v Tbilisi, kde právě skupina 
našich pracovníků instalovala na
hrávací studio. Vyprodukované 
programy začneme vysílat v lednu 
1991 z Quita do Gruzie.

A jaké máme plány do budouc
na pro československé vysílání? 
Dá-li Pán, Pavel a Klára Steigerovi 
přijedou do Československa založit 
HCJB kancelář. Budou pokračo
vat v produkci rozhlasových pořa
dů, vydávání časopisu „Zápas 
o duši“ a dalších potřebných evan
gelizačních materiálů a knih.

Co je zapotřebí? Hodně modli
teb a náhrada do Quita. Nejlépe 
manželský pár se znalostí angličti
ny, který by odpovídal na rozhlaso
vou korespondenci. A co dál? 
Dá-li Pán, přáli bychom si vysílat 
přímo v Československu a to nejen 
česky a slovenský, ale rozšířit vysí
lání o další jazyky. Na světě je příliš 
mnoho nábožných lidí, kteří ani ne
tuší, co učí bible.

PÁN ŽEHNÁVAŠÍ PRÁCI

Mezi našimi posluchači jsou 
mnozí, kteří se nemohou účastnit 
aktivní práce a života sborů ze zdra
votních důvodů. Jedná se o dlou
hodobě nemocné, invalidy a 
osamělé, kteří věrně poslouchají 
vysílání křesťanských stanic. Z je
jich dopisů jsme se dozvěděli, že 
mnozí z nich mají to, co většině 
zdravých a aktivně žijících a pracu
jících bratrů a sester chybí—volný 
čas. Přichází nám dopisy s nabíd
kami pomoci, že budete pro nás 
rádi přepisovat, opisovat a rozesílat 
zásilky. Z těchto počátečních 
skromných nabídek jsme se snažili 
využít vaše nadšení. Obzvláště 
dlouhodobě nemocní, osamělí a in
validé se mohou zapojit do práce, 
která přinese vzájemný užitek, po
silu a potěšení především vám do
ma.

Příkladný kus práce, právě v za
čátcích, vykonal Milan Hudeček, 
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který trpělivě navazoval vztahy, 
psal dopisy a dnes již může rozesílat 
materiály, které zde v Ekvádoru 
tiskneme. Milan je mladý talento
vaný křesťan, který rád píše nejen 
nám, ale jistě napíše i vám, kteří 
máte potřebu povzbuzení od něko
ho, kdo zrovna nemá nejlehčí život. 
Můžete psát na adresu:

Milan Hudeček, 
Záhumenní 586, 
68722 Ostrožská Nová Ves

Máme radost z každé vaší inicia
tivy a s radostí vám oznamujeme, 
že již máme téměř 200 distributorů, 
jednotlivců, shromáždění, křesťan
ských klubů a biblických skupin, 
kterým posíláme naše evangelizač
ní materiály. Máme radost 
z ohromné vynalézavosti s jakou 
tyto materiály používáte a šíříte.

Pište nám, víc hlav víc rozumu. 
Jistě je mezi vámi mnoho dobrých 
a snadno uskutečnitelných nápadů, 
které nám všem pomohou při evan
gelizační práci. Nenechme ne
obrácenou ani brázdičku. Těšíme 
se na vaše návrhy a připomínky 
k obsahu vysílání. Těšíme se na 
vaše příspěvky a návrhy pro časo
pis. Těšíme se na vaše zprávy 
o práci doma a na informace ohled
ně možnosti vysílání přímo v Čes
koslovensku. Jeden posluchač 
nám napsal: „Vysílání HCJB 
v Československu—to je vono!“

Dá-li Pán, možná, že budeme již 
v r. 1991 mezi vámi. O to víc va
šich modliteb a pomoci budeme 
potřebovat. Mějte oči otevřené, uši 
nastražené. Rádi bychom získali

HCJB KALENDÁŘE

Máme připraveny pro všechny 
posluchače i čtenáře, kteří si 
pospíší a napíší. Těm, kteří 
nám budou pravidelně posílat 
vyplněné formuláře SINPO 
o kvalitě poslechu našeho vy
sílání, pošleme během roku 
šest QSL pohlednic.



vysílací stanici, objekt, po případě 
bývalou rušičku. Budeme potřebo
vat budovu nejen pro naše bydlení, 
ale i kanceláře pro rozhlasovou a 
vydavatelskou práci. Sledujte inze
ráty, možnosti a příležitosti. Infor
mujte nás.

„MEZI NEBEM A ZEMÍ,“

je název ukázky z rozhlasového 
pořadu, který jsme odvysílali první 
středu v listopadu. V srpnu jsme 
měli na návštěvě mladšího, 22-Ieté- 
ho syna Vítka a ten si přál vykoupat 
se v Amazonce. 
Vydali jsme se tedy 
do nejodlehlejších 
míst misionářsk 
služby rozhlasové 
stanice HCJB, kde 
je nemocnice 
v Shell Mera. 
Z Quita jsme jeli pět 
hodin skrze pro
měnlivou přírodu, 
kde se střídaly nád
herně zvlněné a kul
tivované oblasti 
s naprostým sucho
párem a nehostin- 
ností. Byli jsme na 
náhorní plošině a 
konečně jsme vjeli 
do nového terénu. 
Skončila asfaltová 
silnice a měli jsme 
před sebou 60 km 
výmolů na silnici, která se vinula 
jako stužka vysekaná uprostřed stě
ny kaňonu. Pod silnicí jsme měli 
500 metrů hlubokou strž. Sráz nad 
silnicí vzhůru k nebi nebyl metry 
ukončen. To, že v této oblasti 
spadne průměrně 21 metrů srážek 
za rok znamená, že kdyby se pro
měnily na sníh, bylo by z toho asi 
100 metrů sněhu. Mohutné vody 
pramenů Amazonky se řítily a vařily 
pod námi. Vodopády se valily nad 
námi, ale i uprostřed strání 
z ohromných děr ve skalách se ři
nula voda neuvěřitelnou silou a 
množstvím. Voda stužku cesty kro

pila, podemílala, strhávala balvany 
a valila před sebou množství hlíny a 
písku. Sesuvy půdy a uzavřená sil
nice jsou na denním pořádku. Mi
sionář, který nás vezl jezdí po této 
cestě již 24 let a vyprávěl nám vše
možné příhody. S místními řidiči 
se zná velice dobře. Během sesu
vů, kdy nemohou projet, tráví spo
lečně dlouhé hodiny čekáním. 
Jedna z nejveselejších příhod se 
stala u vodopádu, který skropí kaž
dé auto stejně jako automobilová 
umývárna.

Před několika 
lety autobus vezl 
našeho misionáře a 
několik evropských 
hipíků. Řidič auto
busu požadoval 
jízdné a ušmudlaní 
a zarostlí hipíkové 
řekli, že ještě nikdy 
a nikde jízdné ne
platili a že jsou 
v Ekvádoru hosty. 
Řidič jim skrze mi
sionáře vysvětlil, že 
tady bývá zvykem 
pro všechny a bez 
rozdílu zaplatit jízd
né. Po delším do
hadování řidič řekl, 
kdo nezaplatí, musí 
na střechu autobu
su. Zbytek si snad
no domyslíme. 
Pod vodopádem 

zastavil a všichni uvnitř se pobavili. 
Cestující na střeše potřebovali spr
chu.'

Největší dobrodružství nastane, 
když se potkají dvě vozidla plně 
naložená lidmi a harampádím. Au
tobusy začnou couvat až polovina 
zadní pneumatiky visí nad divokou 
a hlubokou přírodní krásou.

Přítoky mohutné Amazonky za
čínají na vrcholcích And, ve výšce 
téměř 6000 metrů. Amazonka sbí
rá přítoky přes celý jihoamerický 
kontinent na cestě 6000 km dlou
hé. Pralesy kolem přítoků a povo

dí Amazonky jsou obydleny domo
rodými Indiány nad jejichž jmény se 
nám tají dech. Nejen obyvatelé, ale 
i příroda sama je v mnoha místech 
neprobádaná. Více než sto tisíc 
různých druhů rostlin, více než pat
náct tisíc druhů živočichů a ještě 
více druhů hmyzu je stálou touhou 
po poznání mnohých vědců a mi
lovníků dobrodružství. Viděli jsme 
množství naprosto nových brouků, 
motýlů a můr, které nasbírali misio
náři kolem nemocnice. Takové 
jsme nikdy neviděli ani v asijských 
sbírkách džunglí a pralesů Bornea 
a Malajska. Jeden z nich, asi 8 cm 
dlouhý brouk, měl hlavu jako hroch 
a k tomu zvláštně okřídlené tělo.

Chtěli jsme sejít k přítoku Ama
zonky, ale nevyšlo to. Nepokojní 
domorodí Indiáni, v době naší ná
vštěvy, vyhlásili generální stávku. 
To znamená zatarasené silnice, ho
řící vozidla a veškerá doprava zasta
vena na neurčito. Takže místo ke 
koupeli jsme se vydali na zpáteční 
cestu. Vítek si však odvezl napros
to autentický suvenýr, indiánskou 
foukačku na jedovaté šípy. K to
muto originálu patřily mimo jiné 
i čelisti maličkých pirhán. O tyto 
neobyčejně ostré zoubky Indiáni 
brousí špičky jedovatých šípů, které 
se potom snadno v kůži zvířete za
lomí, aby jed rychle a jistě účinko
val.

V Shell Mera také začali Hanzel- 
ka a Zikmud svou cestu za Šuáry. 
Tatru nechali ve stodole krajana 
Kubeše a dál letěli. Krajan Kubeš, 
dnes už Kubešův syn, kandiduje na 
křeslo poslance. Nápisy Volte Ku
beše jsou na kdejaké budově. Sot
va 20 minut letu ze Shell Mery žijí 
Šuáři, lovci lebek a váleční Aucové. 
V roce 1956 bylo zabito pět misio
nářů na břehu jedné řeky v oblasti 
Indiánů Auca. Několik týdnů mi
sionáři létali a kroužili nad řekou a 
pralesem, kde Aucové žili. Vzduš
ně spouštěli drobné dárky a nářadí 
zavěšené ve kbelíku. Indiáni tuto 
pozornost přijali. Konečně misio-
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náři přistáli. Dokumentární film a 
fotografie, které se zachovaly, ne
nasvědčovaly žádnému nebezpečí. 
Přesto se nečekané stalo. Aucové 
ubodali oštěpy všech pět misioná
řů, kteří přestože byli ozbrojeni, ne
použili násilí na svoji obranu. 
Rachel, sestra pilota Nate Sainta, a 
vdova po dalším účastníku výpravy 
se po této tragedii rozhodly žít mezi 
Aucy i s dětmi. Obě přivedly mno
ho Auců k víře v Ježíše Krista.

Mnozí z vás měli příležitost sly
šet osobní svědectví manželky pilo
ta Natě Sainta—Marj Saint Van der 
Puy a jejich syna Steva v Českoslo
vensku. Právě v těchto dnech Ra
chel opustila džungli, protože 
misionářům hrozí další nebezpečí. 
Ne od lovců lebek a válečníků, ale 
od komunistů, kteří infiltrovali 
džungli. Kubánští poradci poštvali 
Indiány proti misionářům, kterým 
jde o život. Ohrožena je i nemoc
nice na okraji džungle. Rebelové, 
kteří se snaží nastolit socialismus, 
se musí nejdříve zbavit misionářů, 
pak už jim nic nebrání. Křesťanští 
Indiáni jsou napadáni a ohrožováni 
„pokrokovými“ silami. Komunisté 
jsou nebezpečnější než lovci lebek.

Poznali jsme další misionáře, 
kteří s Indiány pracují mnoho let. 
Máme skrze ně otevřenou cestu. 
Můžeme si vybrat Šuáry nebo 
Aucy, ale větší obavy máme z ku
bánských revolucionářů a indián
ských nepokojů, které se šíří 
z ostatních jihoamerických zemí už 
i do Ekvádoru. Nejen násilí, ale 
i drogové pašeráctví jsou na den
ním pořádku. Právě před několika 
dny ekvádorští vojáci zabavili letec
ký náklad drog na území Auců. Za
tkli pašeráky, ale letadlo od Auců 
nedostali. Aucové tedy zabavili za
bavené letadlo. Ani ekvádorská ar

máda nemá na růžích ustlá
no a málokdo ví, kdo je ne- 
bezpečnější. 
Komunismem narudlí 
Aucové, pašeráci drog ne
bo kubánští poradci?

Ekvádor je na pokraji 
změn a jak vidno, ne k lep
šímu. Co zatím ještě ne
zvládla „osvobozující“ 
prokomunistická teologie 
náboženského učení místní 
církevní hierarchie, to dora
zí kubánští revolucionáři. 
Cestou jsme viděli obrovské 
procesí. Vybuchovaly pe
tardy a lidé nesli na hlavách 
veliké koše květin. Nábo
ženství v Jižní Americe při
tahuje davy a víra 
v biblického Boha jen jedince. 
Modlete se s námi nejen za misio
náře a jejich obtížnou a nebezpeč
nou službu, ale především za 
ekvádorský lid, aby nenaletěl na 
sliby zářné budoucnosti lepších zítř
ků a aby se nenechal unést socialis
tickými sliby náboženských 
politiků. Pro chudého Ekvádorce 
je Kristus Jánošík, beroucí boha
tým a rozdávající chudým. Proto 
tak často vidíme vedle sebe, obyčej
ně na náklaďáku, portrét Ježíše a 
Che Guevary. Opakují se dvojice 
jmen jako Ježíš, Lenin, a nejnověj

KDO VÁM SLOUŽÍ V ROZHLASOVÝCH POŘADECH — HCJB, QUITO
V pondělí a pětek si můžete poslechnout slovenské pořady, které připravují Míro Nízký 
a Miloš Pokorný.
V úterý a ve čtvrtek k posluchačům promlouvá bratr Metoděj.
První středu v měsíci vás Pavel a Klára Steigerovl seznámí s „Radiomonitorem“ pana 
Stejskala, a s více či méně dobrodružnými zážitky z různých míst v Ekvádoru. 
Zbývající středy v měsíci připravuje Pavel Steiger.
V sobotu se můžete těšit z pořadů kazatele Šolce, společně s pořadem Slova naděje 
a konečně v neděli mají posluchači milou půlhodinku s Helenou Kaplanovou, která 
čte z vašich dopisů.

OBJEDNÁVKYA PŘÍSPĚVKY
Distribuční připomínky, objednávky knihy 
a časopisu „Zápas o duši,“ kazet, traktá
tů, ostatních tiskovin a materiálů adresuj
te na
Ing. Bohuslav Viček
U stadionu 379 • Velká Bíteš
Kdo chcete dobrovolně přispět, napište si 
bratru Vlčkovi o poštovní poukázku. Ote
vřeli jsme Tiskový fond ZOD u Komerční 
banky v Brně. Číslo účtu 179 042-621. 
Jestliže jsme nedopatřením nepřiložili ne
bo neposlali něco o co jste si v minulosti 
napsali, napište nám znovu.
Ať žijete kdekoliv, NEZAPOMEŇTE ohlásit 
změnu adresy. Během minulého roku se 
nám vrátilo několik desítek zásilek z Ka
nady, Austrálie, USA a ČSFR.

šímu kandidátovi na presidenta je 
vzorem Hitler a Ježíš.

Modlete se za věřící v Ekvádoru, 
aby nehledali sociální spravedlnost 
skrze politická hnutí a falešné sliby, 
ale aby otevřeli svá srdce svému 
Stvořiteli, Pánu Ježíši Kristu, který 
se nebude nikdy dělit o Slávu Boží 
s lidským řešením a výmysly. Ces
ta ke spravedlnosti je jen jedna a to 
skrze krev našeho Spasitele, Ježíše 
Krista.

Totéž platí i pro náš národ. Ne
čekejme na blanické rytíře, nepo
mohou nám. Procesí nás nespasí. 
Nespasí nás ani náboženství ani 

HLÁSÁNO—DOBRÁ NOVINA — HCJB, QUITO
Vysílání v 5:00 hodin UTC (ČSFR-6:00 v zimě, 7:00 v létě) uslyšíte denně 
v pásmech 11, 25, 31 a 49 metrů, na kmitočtech 25950,11835, 9610 a 6205 kHz.
Vysílání v 18:00 hodin UTC (ČSFR -19:00 v zimě, 20:00 v létě) uslyšíte denně
v pásmech 11,13,16 a 19 metrů, na kmitočtech 25950, 21480,17790 a 15270 kHz. 4



křesťanská tradice. Spasí nás jen a 
jen zastupující smrt Ježíše Krista za 
naše hříchy. Buďme osobně 
v Kristu, ne v náboženství. Buďme 
opatrní a buďme věrní.

EVANGELIZAČNÍ
TISKOVINY

Během roku 1990 jsme rozesla
li 1000 výtisků „Chléb náš vezdejší“ 
a víme, že je vás mnohem více, kteří 
o tuto knížečku máte zájem. Na
pište si česky nebo slovenský s od
voláním na nás na adresy:

ČSFR: Ústředí BJB, 
Na Topolce 14, 
140 00 Praha 4
USA: George Sommer, 
Rt.l, Box 58D 
Philippi, WV. 26416, USA

TRAKTÁTY
Letos jsme rozeslali 3000 výtis

ků traktátu „Bůh mluví k člověku,“ 
1000 a výtisků „Nový věk.“ Orga
nizace Dětské evangelizace pro nás 
připravila malý traktátek „Nebe ... 
a jak se tam dostat. “ Rozeslali jsme 
2500 traktátů „Pomoc shora“ a 
stovky dalších. Koncem roku jsme 
vydali 2000 „Proč Bůh připouští 
zlo,“ 4000 „Jak být spasen“ a po

kud o tyto dva traktáty máte zájem, 
napište nám. Napište nám, jak 
vám takové a podobné materiály 
slouží a jaké potřebujete.

ČASOPIS ZOD
První číslo 3. ročníku časopisu 

„Zápas o duši,“ který vychází ve 
zvýšeném nákladu již v Českoslo
vensku, má exotickou reportáž na 
pokračování z Indie, Kašmíru a Ne- 
pálu. V druhém čísle kromě cesto
pisné reportáže najdete fascinující 
článek o dinosaurech a co o nich 
říká bible. Další článek, který roze
bírá evoluční „důkazy,“ přivede 
mnohé k zamyšlení. Časopis „Zá
pas o duši“ přináší čtenářům zají
mavé, podnětné a provokující 
články nejen pro věřící, ale i pro 
kteréhokoliv přemýšlejícího čtená
ře.

Předplatné za tento časopis ne
žádáme a nestanovili jsme cenu ani 
nyní, kdy vychází v Českosloven
sku. Všem, kterým časopis přichá
zel poštou jej budeme posílat 
i nadále.

Cena časopisu u novinových 
Stánků je stanovena na 3 Kčs. Při
jímáme nové objednávky, pomozte 
nám získávat další čtenáře.

KLUB PŘÁTEL HCJB

Již dříve jsme vás informovali 
o návrhu jednoho posluchače na 
založení KLUBU PŘÁTEL HCJB. 
Napsal:

„V Československu bychom 
mohli pořádat setkání. Bylo by 
dobré vydat seznam členů Klubu. 
Členové by měli za povinnost ale
spoň jednou za měsíc poslat hlá
šení o příjmu a napsat vám dopis 
či pohlednici. Měli by právo nosit 
odznaky, které byste jim poslali, 
právo na (přednostní) odběr časo
pisu „Zápas o duši.“ HCJB by 
rovněž mohlo pořádat soutěže 
o ceny (pro členy a první výhra by 
mohl být zájezd do HCJB). Mohly 
by se vyhotovit členské legitimace 
a členové Klubu Přátel by dostá
vali pravidelně HCJB buletin.“

Vaše ohlasy na tuto první zprá
vu byly smíšené. Někteří jste na
psali, ano, jsem pro založení klubu, 
jiní jste nadšením nehořeli. Zdálo 
se vám, že by klub mohl přinášet 
výhody jedněm a ne všem. Vaše 
hlavní negativní připomínky se tý
kaly návrhů, které jsou dnes v zá
vorce.

Přednostní práva nenabízíme a 
ani nejsou zapotřebí. Časopis „Zá- 

HC JB KAZETY

Jméno a příjmení:

Přesná adresa:

Záloha za kazetu 25 Kčs (max. 3 kazety): _____
Poštovné 25 Kčs: 25
Celková záloha:

Z tohoto obnosu bude postupně odečteno poš- 
tovné. Je vaší odpovědností udržovat pozitivní 
obnos. Budu kazety vracet nejpozději do 14 
dnů. Kazety nebudu kopírovat k prodeji.

HCJB KAZETY pořadů DOBRÁ NO- 
VINA pro ty, kteří z jakéhokoliv důvo
du nezachytíte naše vysílání, jsou 
připraveny a můžete se stát našimi po
sluchači. Vyplňte dvojmo přihlášku 
na rubu tohoto oznámení, přiložte zá
lohu 25 Kčs za každou kazetu 
(maximálně tři kazety najednou), a 25 
Kčs na poštovné.

OBĚ PŘIHLÁŠKY POŠLETE NA: 
Ing. Bohuslav Vlček 
U stadionu 379
59501 Velká Bíteš
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pas o duši“ bude vycházet v dosta
tečném nákladu a pokud se včas 
přihlásíte, můžete patřit mezi naše 
nové čtenáře kdykoliv. První cenu- 
—letenku do Ekvádoru losovat ne
budeme. Jsme misijní organizace 
a naši práci jen částečně hradí pří
spěvky dobrovolných dárců. Na
zbyt nikdy nemáme a těžko 
bychom uvolnili peníze na výlet do 
Ekvádoru, když naši lidé doma ještě 
nemají ani dostatek biblí. Diskuze 
i zájem pokračuje a i když nemá 
ještě stálou podobu, začíná se for
movat. Máte-li zájem o myšlenku 
Klubu Přátel HCJB, napište nám.

Můžeme společně rozšiřovat 
okruh posluchačů křesťanského vy
sílání „Hlasu And.“

Z VAŠICH DOPISŮ
Téměř denně se ve sdělovacích 

prostředcích setkáváme se slovy 
svoboda, mravnost, morálka, hu
manita, atd. Nic však z toho ne
dokáže změnit lidské srdce, to 

umí jen Pán Ježíš. Co si však 
člověk bez Boha představuje pod 
slůvkem svoboda? Především si 
představuje volnost svého vlastní
ho já, volnost svého těla. Zelenou 
má erotika, volá se po veřejných 
domech a časopisech tohoto za
měření, nehledě na to, že zákeřná 
nemoc AIDS visí nad lidstvem ja
ko děsivá hrozba. Ženské a muž
ské striptýzy fungují naplno. 
Pomalu je problematické nalézt 
časopis bez ženského nebo muž
ského aktu. To již nepíši o ne
taktních inzerátech. V tomto 
směru jsme již určitě překročili 
hranice Evropy.

Skutečná svoboda není to, co 
si člověk získá sám. Člověk si 
může získat jen iluzi svobody, kte
rá dá zvrácenému sobeckému já 
dostatek prostoru k seberealiza
ci, k sebeprosazování bez ohledu 
na bližního, a tak i bez ohledu na 
Boha, protože o sobě tvrdí, že je 
svobodný. Ve skutečnosti je otro
kem svého sebeklamu. Vidí sku
tečnost zkresleně, protože má 
špatnou perspektivu, neboť se dí
vá z nesprávného úhlu. Nikdy 
vlastně neví jak jednat a jaká je 
pravda. Je svobodný asi jako opi

lec potácející se od rohu k rohu, 
ne proto, že chce, nýbrž protože 
musí. Tato svoboda je mnoho
mluvně opěvována jako jediná 
možná svoboda člověka. Bible 
však mluví o jiné svobodě, o svo
bodě od hříchu. Svoboda v Kris
tu není příležitostí k uplatňování 
vlastní vůle nespoutaného, zvrá
ceného já proti Boží vůli, ale zto
tožnění vlastní vůle s vůlí Boží.

V ...nežiji už já, ale žije ve mně 
Kristus. (Gal. 2:20a)

O pravé svobodě píše Jan:

V Protož jestliže vás Syn vysvobo
dí, právě svobodní budete. 
(Jan 8:36)

Vaši v Beránku Božím

HCJB KAZETY

Jméno a příjmení:

Přesná adresa:

Záloha za kazetu 25 Kčs (max. 3 kazety): _____
Poštovné 25 Kčs: 25
Celková záloha:

Z tohoto obnosu bude postupně odečteno poš
tovné. Je vaší odpovědností udržovat pozitivní 
obnos. Budu kazety vracet nejpozději do 14 
dnů. Kazety nebudu kopírovat k prodeji.

HCJB KAZETY pořadůDOBRÁ NO
VINA pro ty, kteří z jakéhokoliv důvo
du nezachytíte naše vysílání, jsou 
připraveny a můžete se stát našimi po
sluchači, Vyplňte dvojmo přihlášku 
na rubu tohoto oznámení, přiložte zá
lohu 25 Kčs za každou kazetu 
(maximálně tři kazety najednou), a 25 
Kčs na poštovné,

OBĚ PŘIHLÁŠKY POŠLETE NA: 
Ing. Bohuslav Vlček 
U stadionu 379
59501 Velká Bites
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Quito 2/ 1997.

Milí posluchači!
V rámci oslav 65 výročí I1CJB vyšla v lednu 8 stránková novinová příloha, ve které je popsáno 
něco z dějin Hlasu And. Na přední straně jsem něco z toho přeložila a v příštích měsících v tom 
budu postupně pokračovat, neb máme mnoho nových posluchačů, kteří o tom doposud nic 
neslyšeli a na leccos se mne v dopisech ptají. Na přední stránce vidíte malinký domeček kde bylo 
vysílání započato.Tehdy to bylo velmi daleko z města a kolem byly samé louky, kde se pásly kozy 
a po úzké cestě vydlážděné oblázky z řeky, jezdil kolem autobus 3x denně.
Jak vypadá HCJB dnes jste viděli na kalendáři z roku 1995 i s nemocnicí VOZANDES. 
Kolem vede 8nii proudová avenida, kudy proudí neustále automobilový provoz a autobusy, které 
příliž zamořovaly vzduch z provozu vyřadili, neb každé 3 minuty jede trolejbus. Je to velmi účelné 
a vypadá to opravdu jako velkoměsto a za hlavní město republiky se nikdo nemusí stydět. Všude 
kolem jsou obytné čtvrti, neb nezapomeňte, že když jsme přišli do Quita v roce 1948, mělo 
300.000 obyvatel ze kierých mnoho rodin bydlelo v domečcích z nepálených cihel. Dneska má 
Quito 1,600.000 obyvatel, ze kterých většina bydlí v moderních domech a tak mnohé louky byly 
proměněny v obytné čtvrti a tam, kde byly statky a pásl se dobytek, dneska je již město. Pro 
dnešek až sem o výročí.
Nepokoje v Ekvadoru:
V posledních dnech jsme zde v Quite zažili veliké nepokoje. Ve světovém tislu a televizi se o tom 
všude mluvilo a zajisté jste o tom informováni. Obzvláště nám, starým lidem kteří jsme prožili 
válku a emigraci, to jde na nervy. U parku v našem sousedství se sešly desítky tisícové davy s 
vlajkami a nápisy a vyvolávali, že má president odejít, což bylo jednohlasné přání celého národa. 
Na hlavní náměstí před presidentský palác nikdo nesměl a ti co se tam chtěli dostat, slzotvornými 
plyny policie a armáda rozehnala.
Tak jsme prožili ráno, kdy měla země 3 presidenty. Nakonec Bucaran odejel a vlády se na několik 
dni ujala vicepresidentka republiky, která není příliš oblíbená. Byly dny, kdy nebyl benzin, ale 
poliaviny jsme měli v zásobě a i v obchodech sc prodávalo, tak nám mimo klidu vlastně nic 
nechybělo.Nyní prosíme Pána aby se to brzo vyřešilo a opět nastal mír, abychom v klidu žili a 
mohli Bohu sloužit.
Tak jsme prožili dny, kdy se nedalo pracovat, protože nebyla elektrika. Před stávkou však 
konečně ministr podepsal smlouvat se soukromným podnikem, který nás již nyní elektřinou 
zásobuje. To by tedy bylo vyřešeno. Pak se nepracovalo kvůli stávce a dnes a zítra se nepracuje, 
protože je karneval a zde mají ve zvyku se na ulicích polévat. Jakpak chtějí docílit blahobyt, když 
se nikomu nechce pracovat9
My osobně jsme prožili pěkné dny neb jak jsem již psala o Vánocích jsme tu měli naši dceru 
Jiřinku s rodinou a pak přijely na 3 neděle naše vnoučata z Kostariky. Nikdo nám nebyl na přítěž, 
všichni laskaví a nápomocní. Lilinka skončila první rok university a ten den co se vrátila domů 
dostala zaměstnání, takže bude mimo studia půl dne pracovat Otíkovy chybí ještě 2 roky, ale má 
se ke všemu a s počítačem mi také velmi pomohl, vše se mnou zopakoval a po pořádku jsme do 
sešitu zapsali, abych to našla, až něco zapomenu. Nyní jsme opět sami dva a po tolika letech 
manželství se diky Pánu stále máme rádi. Můj zdravotní stav se pomalu zlepšuje a dokonce již 
řídím aulo. Před stávkou mne Otta zavezl na HCJB pro korespondenci, tak píši tento nový 
oběžník a až se vše uklidní, bude práce hotova. V očekáváni Vašich zrpáv, s přáním Božího 
požehnání, a dobrého zdraví Vás zdraví sestra ;



A
HCJB

IrWOlUD RADIO

Departamento CHEGO y SLOVAGO
Casilla 17-17-691

Quito, Ecuador 
America del Sur

Zdravý lidský rozum nikdy nemyslel, že tato malinká vysílačka, která se zrodila v jedné chaloupce v Quité, 

se promění v nejsilnější rádio v Ecuadoru a vyslankyní této země v cizině.

Stanice HCJB HLAS AND po prvé vysílala 25 prosince 1931 s výkonem 200 vatů. Aktuálně vysílá v 

17 řečích a 23 dialektech domorodé řeči Quechua / čti Ki čoa / a svojí potencí, 1 milionem dvěma stý 

tisíci vatu zasahuje celou planetu.

Híavnírn účelem misie HCJB v Ecuadoru je předávat tělesné a duchovní zdraví skrze radiové programy 

své vysílačky v Quitě která se dá za pomocí programu ALAS a satelitu, zachytit v celé Americe. 

Nemocnice Vozandes v Quitě a v rněstě Shell v okrese Pastaza; lékařské karavany; program pro 

vývin obcí; klinický výzkum; Televozandes; tiskárna; křesťanské středisko; Apoyo; hydrocentrála v 

Papallacta a antény v Pifo, jsou též významnou částí misie.

Za těchto SE let houževnaté a pro>os<oriáiňí píáco se í-íCJK stala pionýreni ekvauorskycii komunikací.

Bude tomu taktéž v roce 1997, kdy HLAS AND začne vysílat svoje programy internetem.

Všichni spolupracovníci světové vysílačky HCJB děkujeme Pánu za těch 65 let, kdy při nás věrně stál 
a slibujeme žs také nadále budeme pracovat pro BQHA, EKVÁDOR A CELÝ SVĚT.

VYSÍLÁ SE V NÁSLEDUJÍCÍCH JAZYCÍCH:

Arabsky Japonsky Rusky Ukrajinsky
Anglicky Kikongo Slovensky Uzbek
Česky Německy španělský

Francousky Portugalsky Tadjik

a ve 23 nářečích domorodého jazyka Quechua.

Hlas
Církve

Jezisi

Blahořečí

HLAS AND 65 let ve službě Bohu, Ecuadoru a celému světu.



HCJB SOUHRN DŮLEŽITÝCH UDÁLOSTÍ PRVNÍCH 50 LET.

1931 První vysílání HCJB, s 250 vaty. První slova: “Toto je HLAS AND, Radiovysílačka HCJB”
1932 Karmela Ochoa /Očoa/ zahajuje vysílání v domorodé řeči Quichua /Kičoa/
1933 První vysílání z vlaku v pohybu mezi Guayaquilem a Quitem, na oslavu 25 let Jižní Železnice
1934 Zahájení prodeje radií, vyladěných na poslech HCJB skrze radio okruh.
1936 Zahájení pojízdné vysílačky.
1937 Zahájení vysílání ve Švédštině Rubenem Larsonem.
1940 Zahájení vysílání pro celý svět s 10.000 vaty provedl president republiky Arroyo del Rio.
1941 Zahájení vysílání v Ruštině.
1943 První antena Quad, vynalezená Klarencem Moorem, inženýrem HCJB, pro radiovysílání.
1944 Zahájení vysílání v Portugalštině. Prvnípřímé vysílání ze zasedání parlamentu.
1946 První kniha o HCJB “Radio, nový misionář”, sepsaná Klarencem Johnsem .
1947 Zahájení působení “Vzdušné Křesťanské Akademie” /biblické kurzy korespondencí/.
1948 První medaile pro HCJB od Ecuadorské vlády. První ošetřovatelka pro zdravotnictví 

HCJB,slečna Kateřina Erbová.
1949 První přímé vysílání ze vzdáleného města Ambata. President republiky Galo Plaza 

povzbuzuje občanstvo po vytrpěném tragickém zemětřesení.
1951 První vysílání z letadla DC-3 linky Pan American Airways, na oslavu 20.000 letu.
1952 Švédský král Gustav Adolf VI, odevzdal medaili paní Heleně Campaňa.
1955 Zaiiájení kurzu “Křesťanská Komunikace” panem Richardem Larsonem.

Zahájení první evangelické školy pro ošetřovatelky v Ecuadoru.
Zahájení moderně vybavené nemocnice VOZANDES /Hlasand/ v Quite.

1956 První vyznamenání pro HCJB předaná starostou města Quita Drem Karlem Andrade 
Marinėm. Zahajuje se vysílání 24 hodiny denně s 50.000 vaty k 25 výročí HCJB.

1957 S povolením Ecuadorské vlády započíná práce Hydroelektrického projektu.
1958 Zahájení nemocnice VOZANDES na východě v městě Shellmera.
1960 Koupě pozemku v Papallacta pro hydroelektrický projekt.
1962 První teletip je instalován pro mezinárodní zprávy v HCJB.
1964 Zahájení tiskárny VOZANDES a vysílání v Japonštině.
1965 Zahájení hydroelekti ámy. První koncert HCJB v Národním divadle Sucre.
1968 Zahájení první vysílačky na 100.000 vatů.
1970 První gramofonová deska vydaná HCJB “ Quito zdraví svět”
1974 Nemocnice VOZANDES zahajuje oční kliniku.
1975 Zahájení Českého a Slovenského programu “DOBRÁ NOVINA”
1977 První misionářka HCJB bydlí v pralese s domorodci kmene Aucas.
1978 Zahájení ústředního kontrolu PACS pro vysílání HCJB.
1979 První student medicíny z university v Cuence začíná pracovat v nemocnici VOZANDES. 
1981 První vysílačka na 500.000 vatů znásobuje potenci HCJB na JEDEN MILION VATÚ.

Vysvětlivka: La Voz de los Andes, znamená Ilias And. Nemocnice a jiné projekty se jmenují 
VOZANDES, neboli Hlasand.
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HLAS AND 65 let ve službě Bohu, Ecuadoru celému světu, /pokračováni/

Hlas

Církve

w v' r-'w ■Jezisi

Blahořečí

Na obrázku nahoře je zobrazena směrová antena umístněná v Pifo v Ecuadoru s kapacitou 
vysílání až 500 vatu, která umožňuje poslech do veliké vzdálenosti.

HCJB JE SVĚTOVÁ MISIE, která je činá v 6 kontinentech. Hlavní středisko se nalézá v 
Colorado Springs, Colorado, ve spojených Státech, od kud je řízena jedna z největších 
křesťanských organisací. Misionáři, technici a inženýři jsou nápomocni ve smyslu duchovním ve 
výcviku a technice tuctům sesterských vysílaček po celé zeměkouli. S velikou snahou se pracuje 
na otevření radiovysílaček v Africe a Asii. Kazachistan, Tajikistan, Rusko, Česká republika, 
Estonsko, Macedonie, Polsko, Rumunsko, Ukrajina a jiné jsou mezi zeměmi kde HCJB 
spolupracuje v technice, výcviku, nebo otevření nových vysílaček.
Hlavní středisko vysílání se nachází v Quitě, od kud se poskytuje spolupráci pro sesterské 
vysílačky v Panamě a na hranicích Spojených Států s Mexikem.
Proto má HCJB také pořekadlo “ Celý svět nás slyší.

PŘÍNOS PRO VÝVOJ ECUADORU. HCJB vyrábí od roku 1960 vlastní elektřinu, kterou 
zásobuje svoje vysílačky v Pifo. Hydrocentrála v Papallaktě je vzdálena 1 a 1/2hodiny od Quita.
6 mw elektřiny, kterou vyrobí dostačuje pro HCJB a přebytkem se slouží 5 obcím v údolí Quijos. 
HYDROCENTRÁLA v Papallaktě má 2 generátory. 32 km dlouhá linka vede přez východní 
Kordilleru do Pifo, kde jsou naše vysílačky a antény a potřebují 46kv. HCJB postavila v 
Papallaktě přehradu s kapacitou na 6 milionu kubických metrů vody.
VYSÍLAČKY A ANTÉNY jsou umístněné v Pifo a bez nich by se vůbec nedalo mluvit o HCJB. 
Krátkovlné vysílačky kryjí 70 % zeměkoule.Celou Ameriku, Karibskou oblast, Austrálii, Japonsko 
a Evropu též severní a střední Afriku. K tomu je zapotřebí 30 krátkovlných antén a některé věže 
jsou až 135 m vysoké. Jelikož máme k disposici též vlastní elektrický proud, můžeme fungovat i 
tehdy, když je normální vedení vypnuto.
Návrhy i konstrukci vysílaček provedla HCJB stejně jako většinu technologie, kterou používáme. 
Naší inženýři jsou profesory na Ekvadorských Polytechnikách, čímž též spolupracujeme na vývoji 
země. i

ŠPANĚLSKÉ ODDĚLENÍ v HCJB obdrží během roku přibližně 20.000 dopisů ze všech zemí na 
světě a ze všeho nejvíce z Kuby, kde se nachází největší audiencie pro krátkovlné vysílání.



KŘESŤANSKÉ STŘEDISKO KOMUNIKACÍ v HCJB je výchovná instituce na úrovni vysoké školy 
s 13 letou zkušeností a 10 promocemi v komunikacích. Hlavním účelem této organisace je 
vychovat vynikající křesťanské profesionály v oboru komunikací. Základem střediska je věrnost 
Božímu slovu, jasné pochopení situace a hledání profesionální excelence pro radio, tisk a 
teíevisi. Středisko je jedno z nejlepších ve svém oboru v celém Ecuadoru a může přijmout ročně 
pouze 15 studentů. .

• w i

Z^GYO také tvoří Část HCJB aje id výchovné odděleni které siouží místní a mezinárodní církvi. 
':>měrňuje církev jako tělo Kristovo ke splnění integrální misie,/ nejenom evangelisovat, ale 
ápomocen také svým bližním v případě potřeby/

Apoyo spolupracuje v Evangelisaci, výchově učedníků a výcviku domácích i mezinárodních 
vedoucích a křesťanských spolupracovníků. K tomu účelu pořádá semináře a přednášky na 
thema manželství, rodina, křesťanské vyučování v rodině, a jiné náměty k formaci křesťanského 
charakteru.

TELAVOZANDES vzniklo v roce 1956, kdy HCJB dala do provozu první vysílačku televise v 
Ecuadoru, zvanou “Okno And”. Nyní Televozandes vyrábí křesťanské tefevisní programy a 
překládá programy z Angličtiny do Španělštiny. Také má distribuci videpkaset s křesťanskými 
náměty pro celou Jižní Ameriku. Jedna z nejznámějších produkcí Televozandes je “Vánoční 
píseň”, za kterou obdržela vyznamenání “Stříbrný Anděl” a také vyznamenání Wilbur.

ATLETI PRO KRISTA jsou již pro Jižní Ameriku skutečností v několika zeních, mezi nimi v 
Brazílii Argentině, Chile, a Bolivii. Zároveň se sportem, propagují křesťanské duchovní hodnoty. 
Patří mezi ně mnoho známých sportovců.
V Ecuadoru vznikla organisace Atleti pro Krista za pomoci HCJB. Sportovci z různých organisací 
a klubů uznali Krista jako základní faktor svého života a jsou nyní členy organisace Atleti pro 
Krista. HCJB napomáhá tomu, aby všichni zůstali věrni Pánu Ježíši, a dodává jim odvahu, aby to 
to deklarovali také před publikem . Pak se také každý věřící atlet zaváže, vydat svědectví svým 
kolegům sportovcům o tom, že věří v Pána Ježíše a při různých příležitostech, kde se sejde ke 
sportu mnoho nevěřících, rozdávají bible ponejvíce kolegům sportovcům. Jsou také vždy ochotni 
přispět potřebným jako svědectví Království Nebeského.
/Příště ještě napíší o oddělení ZDRAVOTNICTVÍ a programu ALAS/

DOBRÉ ZPRÁVY OD SESTRY HELENKY:
Po 22 letech manželství Pán požehnal Gonzálesovým, že si mohli koupit domeček. Nikdo ani 
nechtěl věřit za jak vhodných podmínek koupili. V hotovosti museli složit pouze 4% celkové 
hodnoty a zbytek mohou splácet 30 let, takže měsíčně budou platit je* o něco víc nežli doposud 
píatili nájemné. Také se s nimi všichni radujeme a nejvíce Robertova maminka, která se již 
dlouho modlila za to, aby jim Pán dal domeček. Tak se s velikým díkuvzdáním Pánu stěhovali 1 
května. Domeček je v téže ulici jak bydleli dosud, takže je jen malá změna na adrese.
Georgina Gonzalez, 1735 Spyglass 112, Austin TX 78746, USA.
Také se radujeme z toho, že oba chlapci úspěšně skončili rok univertsity. Jeníček bude studovat 
i v prázdninách letní kurz a Robertek přijede domů.Oba hledají na léto zaměstnání, neb studium 
je nákladné.
Otta právě přinesl krabici korespondence, která se mi za mé dovolené nahromadila. Doufám že 
obdržím dobré zprávy ohledně poslechu “Dobré Noviny” a že mi odpustíte, že jsem se tentokrát 
trochu opozdila s odpovědí. Nyní Vám všem přeji mnohá Boží požehnání a těším se, že mi opět 
brzo napíšete. Se srdečným pozdravem sestra
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Milí posluchači!

Tentokrát jsme tu měli opravdu slavné Velikonoce a chci vám o tom něco napsat.

TÁBOR NOVÝ ŽIVOT: (Campamento Nueva Vida)
Naše misijní organizace HCJB uspořádala o Velikonocích od čtvrtka do neděle slavnostní 
shromáždění zvané OBJETI OTCE (Abrazo del Padre) v táboře Nový Život, kde jsem dosud 
předsedkyní. Program vedl v Jižní Americe velmi známý křesťanský zpěvák z Kostariky, 
Danilo Montero. Čtyři sta padesát přítomných se sjelo nejen z Ekvádoru, ale i z různých zemí 
Jižní Ameriky a dokonce i z Mexika a Dominikánské Republiky. Pro nedostatek postelí jich 
asi 40 spalo na matracích na zemi.

Nové auditorium bylo při shromážděních nabito. Asi 50 osob stálo vzadu, protože pódium se 
zvukovým zařízením bylo rozšířeno. Zpěváci a hudebníci skupiny bratra Daniele Montero 
jsou z Kostariky a USA. Hlavní téma kázání bylo odpuštění a udobření. Pán slavně 
odpověděl mnohými požehnáními na předešlé modlitby celé naší skupiny a jistě i jiných 
bratří a sester. Když zpívali oslavy Pánu, lidé si odpouštěli a udobřovali se. Byli osvobozeni 
od zahořklosti, závisti a nenávisti. Tak obdrželi OBJETÍ OTCE nebeského.

Organizace programu na straně HCJB byla jako vždy perfektní. Každý z přítomných 
obdržel také duchovní literaturu. Potom vedoucí H C J B i bratr Danilo Montero děkovali za 
to, jak laskavě a pečlivě s nimi na táboře Nový Život jednali a byli nadšeni celým prostředím 
tábora, který má rozlohu 7 hektarů zahrad, kde jsou hřiště a laguna s loďkami.

tx n tą 4F\T AU TI TT.TvU-LAyO O CHVI

V Neděli Vzkříšení byl v největším krytém koloseu Ruminahui v Quitu uspořádán koncert. 
Koloseum má kapacitu pro 20.000 osob a bylo plno, ačkoliv vstupenky stály čtyři dolary, což 
je na Quito dosti drahé. Tam bylo Boží požehnání ještě větší. Když po kázání zpívali přítomní 
oslavy Pánu, mnozí přijali osvobození a někteří byli i uzdraveni. To vše nás naplňuje jásotem 
pro čest a sláva Panu, který slavně vyslyšel naše modlitby.

ZVONY:
Mezi jinými koncerty letos byl o Velikonocích uspořádán koncert zvonů. Všech 115 zvonů v 
Quitu znělo najednou večer v 19.00 hodin. Asi 1.500 osob šlo nebo jelo na kopeček zvaný 
Panecillo (Houska), aby lepe slyšeli, ale zvuky zvonů byly vzdálené od města, takže měli jen 
nádherný pohled na osvětlené chrámy a město. V jasném večerním počasí to byl jedinečný 
zážitek. Nej lepší poslech byl na Plaza de la Independencia (Náměstí svobody) ve středu 
města, naproti katedrále a Presidentského paláce. Zvony zněly celou hodinu.



KATEDRÁLA:
Ještě jeden z koncertů chci popsat. V sobotu v poledne byl v katedrále koncert uspořádaný 
Dětským etnickým orchestrem z Ayora. Stovka domorodých vesnických děti hrála a zpívala v 
přeplněné katedrále. Jejich koncert se líbil všem přítomným.

Před začátkem některé děti zpanikařily. Nikdy neviděly tak obrovský chrám a vůbec ne tolik 
lidí pohromadě. Nikdy nevystupovaljKpřed publikem. Nakonec se všichni uklidnili a vše 
proběhlo dobře. Děti 10 až 13 let staré byly ze 17 vesniček a samot z okresu Chimborazo. 
Padesát jich hrálo na kytary, flétny, mandolíny a další domácí nástroje. Padesát jich zpívalo 
vybrané křesťanské písně. Na program se připravovaiycelý rok. Vedlo je šest instruktorů, 
kteří děti naučili číst partitury. Představení tohoto orchestru bylo částí programu Festivalu 
náboženské hudby pořádané během velikonočních dnů v Quitu.

S přáním mnohých Božích požehnání zdraví sestra

Fialova

Všem posluchačům přejeme nejen dobrý poslech, ale i křesťanské povzbuzení do každého 
dne.
Zdraví vás: Helena Kaplanova, Klára Steigerová, Jindra Suchomelová a Gabina Lauko vá

POZOR - ZMĚNA FREKVENCÍ:

Letní české a slovenské vysílání od 31.3.2002 do 26.10.2002: 
Ráno: 06.30-07.00 SEČ: 25 m (11,830 MHz)
Večer: 21.30-22.00 SEČ: 16 m (17/795 MHz); 13 m (21,470 MHz)

Všechny pořady vysílání HCJB z Ekvádoru je i na Internetu: 
http://www.hcjb.cz/ nebo http://www.reformace.cz/

Anglická WEB stránka:
www.hcjb.org.ee, E-mail: vozandes@hcjb.org.ec

http://www.hcjb.cz/
http://www.reformace.cz/
http://www.hcjb.org.ee
mailto:vozandes@hcjb.org.ec


' HCJB
WORLD RADIO Departamento CHECO y SLOVACO

Casilla 17-17-691
Quito, Ecuador

América del Sur
lkladen@ECNET.ee

2 RADOSTNÉ ZPRÁVY. Quito 11 /1999.

Různé generace, různé názory.
Opravdu nemám ráda hudbu rock and roll. Nemohu to poslouchat ani když má krásná 
křesťanská slova. Může to však člověk tak docela zavrhnout? Také jsme kdysi byli 
mladí a měli jiný vkus jako starší generace té doby. Tak vzpomínám, že za války výkřik 
módy byla písnička se slovy "Used fakir na koberec a tajemně mručel”. Asi již málokdo 
na to vzpomíná, ale tu jsme museli mít. Jelikož byl nedostatek materiálu, když chtěl 
člověk koupit novou desku, musel přinést jinou starou a mimoto zaplatit. Bez problému 
jsme odnesli desku kde zpíval třeba s Benjamino Gigli, která by dneska byla snad velmi 
cenná a vyměnili ji za “Fakira” kde nebyla hodnotná ani hudba a o to méně slova. 
Dneska nemohu pochopit, jak někdo může jet do přírody a místo aby poslouchal zpěv 
ptactva, tak si pustí rádio. Nám ale bratranec půjčil starý gramofon, který našel někde 
na půdě, ještě ten s troubou. Byl na kličku a musel se natahovat i uprostřed desky, 
protože pero bylo poškozené a nové nebylo k sehnání. Tak jsme gramofon i desku 
vzali na chatu a poslouchali s nadšením "Fakira”. Když přišel v sobotu strýc, který 
obýval druhou polovinu chaty a “Fakir” byl na pořadu po třetí, tak na nás volal: 
“Nemáte tam něco jiného?” Nemohli jsme pochopit, proč je strýc tak nemoderní, že se 
mu něco tak “báječného” nelíbí.
Celý tento úvod je pro to, že nedávno jsem slyšela v HCJB interwieu se skupinou 
mladých lidí, kteří jsou oblíbení pro křesťanskou rock and rolovou hudbu. Vydali 
svědectví o tom, že jejich koncerty jsou velmi navštěvované mládeží, a že při každé 
příležitosti nejméně 30 osob obrátí svůj život od hříchu a drog k Pánu Ježíši. Tak mladé 
lidi tento druh hudby, který se nám starým zdá nepřijatelný, opravdu osloví. Opravdu 
se jich positivně dotkne. Zde v Ekvadoru je na jednu starou osobu 100 mladých, a těm 
se musí také dát šanci. Tak nemohu tu moderní hudbu zcela zavrhnout a také se 
nemohu divit, že v HCJB tu naši oblíbenou starou babtistickou hudbu slyšíme jen velmi 
výjimečně.

Probuzení na universitě Texas A & M University :
Díky Pánu jsme ve spojení s celou naší rodinou elektronickou poštou. Tak před 
několika dny nám napsal náš vnuk Robert Gonzales, z Texas A & M University kde 
studuje a kde je 40.000 studentů a podal tuto zajímavou zprávu:” Včera jsem šel jako 
obvykle na “Breakaway”. Je to křesťanské shromáždění pro mládež z naší university. 
Normálně jsme se scházeli v babtistickém kostele, a to tehdy, když se nás sešlo 1.500 
až 2.000. Ale včera a také před týdnem přišlo tolik studentů, že jsme se museli 
přesunout do universitního kolisea, neb nás bylo přez 7.000. Tato shromáždění mají 
opravdu velikou úroveň.” Tak děkujeme z celého srdce Pánu, že i mládež ve Spojených 
Státech má tak veliký zájem o evangelium.
Jako jiné théma nám popisuje také, jak dobrý dojem na něj udělaly 3 studentky z České 
republiky, které jeho maminka pozvala na oběd. Studují na jiné universitě v Texasu, 
kde jsou na výměnu a velmi obdivoval jejich jemné a úslužné jednání.

mailto:lkladen@ECNET.ee


SITUACE ZDE.
Výbuch sopky: Mnoho posluchačů vidělo v TV, 2 minutový program o výbuchu sopky 
Guagua Pichincha. Záběry byly opravdovou pozoruhodností ve zprávách v celém 
světě. My jsme však zde v Quite prožili také následky. V tom mraku, ktrerý stoupl až do 
výše 15km byly tuny sopečného popele, který je jako jemňoučký písek a obsahuje 
hodně fosforu. Proti všemu předpokladu ho vítr zanesl nad Quito. Bez masky a brýlí se 
nedalo jít na ulici. Jelikož bylo přísně zakázáno popel umývat vodou, protože smíchaný 
s vodou ztvrdne jako cement a mohl by naprosto zacpat veškerou kanalizaci, všechen 
personál co počištuje město a také obyvatelstvo zametalo popel, který pak musel být 
odvezen dle předpisu v igelitových pytlech.
Další následky: V nemocnicích byly sta dětí s problémy na průduškách. Nebudete 
věřit, že do nemocnice odvezli také několik dospělých, kteří se zranili protože spadli ze 
střechy, kterou zametali a nebo se pod nimi střecha prolomila. Náš dům nedávno znovu 
omítali a při té příležitosti dobře zajistili okna. Větráky jsme nechali zalepit igelitem a 
tak nám do bytu opravdu nepřišel prach, na který si mnozí velmi stěžovali. Zásoby jsme 
doma měli, tak jsme nemuseli ven až sprchlo a bylo pro nás po všem.
Ne však na letišti. Tam nastal opravdový problém. Velké mezinárodní linky odmítly zde 
přistávat s obavou, aby jim jemný prach nepoškodil turbiny. Ačkoliv tam nasadili sta lidí 
a všemožná zametači a vyssávaci zařízení, trvalo to 10 dní, než letiště bezvadně 
vyčistili a letadla zčala normálně jezdit. Pán Bůh ví kam zavezli naši korespondenci, ale 
některé dopisy mi dochází s velikým spožděním.
Kalendáře: Přes všechny tyto problémy doufám, že jste již všichni mezitím obdrželi 
ode mne kalendáře pro rok 2.000, kde jsou v přiloženém oběžníku také frekvence se 
změnou pro zimu. Tak se velmi těším, že mi brzo zašlete hlášení příjmu, abychom 
věděli, jaký je nyní poslech. Doufáme, že je dobrý a že je také vyhovující změna 
vysílací hodiny.
Tungurahua: Zároveň nás také a ještě více znepokojuje sopka Tungurahua od Quita 
vzdálená 100 km. V noci již vypadá jako ohňostroj. Jelikož tato sopka má obrácený 
jícen přesně směrem na krásné lázeňské městečko Baňos, které leží přímo na úpatí 
sopky, museli všechno obyvatelstvo z města i okolí v nebezpečí evakuovat. V případě 
výbuchu by bylo město ohroženo během 10 minut. Proto 25.000 osob se uchýlilo k 
příbuzným a nebo do přístřeší, připravených na místech, kde nejsou v nebezpečí. 
Nakonec evakuovali také ještě zoologickou zahradu, kde bylo dosti vzácných zvířat a 
pak také odvezli do bezpečí opuštěné kočky a psy.
Ono se to velmi snadno napíše ale skutečnost je zoufalá. Evakuovaní jsou již 3 týdny z 
domu a opravdu si Vynutili, aby je tam ve dne několik hodin denně pustili. Chtějí 
zachránit alespoň úrodu na polích a ovoce v sadeh. Vše je v desolátním stavu, neb je 
to zasypáno na prst popelem. Když se riěčeho dotknou, zvedají se obiaky prachu. 
Dobře umytá úroda a ovoce, se však přeci dá ještě prodat. Lidé se snaží také ještě 
zachránit co se dá ze svých bytů a domů, neb nebezpečný výbuch, který by Baňos a 
okolí úplhě zničil, se očekává každou hodinu.
Stejně taK se očekává ze dne na den nový a větší výbuch sopky Guagua Pichincha. 
Starosta města Quita, Rocke Sevilla rťiluví každé ráno v 6.30 přez HCJB vytvořeným 
radiovým řetězem, aby informoval obyvatelstvo o situaci. Odborníci soustavně sledují 
kolik otřesů je na jícnu denně, kolikrát za den sopka vyvrhla kameny, jak ze zvyšuje 
teplota a do jaké výše stoupá plyn a prára. Denně sledují i změny povrchu jícnu z 
helikoptéru. Je pravděpodobnost, že zítra již dětem nebude dovoleno jít do školy. 
Tak se odevzdáváme do rukou Páňe. Budiž jeho milost s námi všemi. Se srdečnými 
pozdravy v očekávání zpráv od Vás, končí sestra
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Dvacáté výročí "Dobré Noviny“ Quito, 3/1995.

Mladí lidé mají plány. My staří vzpomínky. Ale k 20 výročí "Dobré 
Noviny" si všichni zavzpomínáme. Předem děkuji Pánu, že jsou pryč 
ty doby, kdy poslech radia z Quita byl trestný. Vzpomínám na 
den, kdy jsem v zoufalství mluvila se sestrou Saly Schroder z 
Německého oddělení:nSestro, já asi přestanu psát! Posluchači jsou 
pronásledováni pro to, že ode mne dostanou dopis!" Sestra Saly mi 
moudře o d p o v ě d ě 1 a." N y n í musíme vysílat a psát o to víc! Jsme všem 
tam za železnou oponou tou jedinou oporou."
Tak jsme vymýšlely pseudonimy jako Zdeněk Jablonecký a Zdeněk 
Plumlovský, když Helenka pozdravovala radiem posluchače. 
Dostávali jsme dopisy přez Polsko, Madarsko, Rakousko a někdy i 
Anglii a v těchto psaních, odeslaných z ciziny, lidé nás doslovně 
volali o pomoc. Piy jsme jedinou pomoc očekávali od Hospodina, a k 
tomu jsme na modlitbách volali a On tak slavně vyslyšel.
Vzpomínám na den, kdy jsem obdržela fotokopii článku 
znovuotevřeného DX Klubu. Na obrázku členu byla veliká většina 
našich věrných starých dopisovatelů. Přímo jsem jásala a moje 
díkuvzdání Otci Nebeskému nebralo konce.
Ještě před 5 lety, při oslavě 15 výročí, jsme si nedovolili naše 
posluchače pojmenovat celým jménem. Nyní opíši výňatek z oběžníku 
2/1990, to co je znovu zajímavé, nebo ještě aktuelní.
Patnácté výročí
V měsíci květnu díky Pánu oslavujeme 15 výročí programu Dobrá 
Novina. Tak naše vzpomínky zabíhají daleko a nakonec hlava skončí 
ve skladišti v jedné krabici, kde jsou uloženy relikvie. První 
dopisy,které Helenka obdržela od posluchačů Dobré Noviny. Krásné 
dopisy od milovaného tatínka jsem neschovala, ani od dětí, ty jse 
vždy po Novém roce znovu přečetla a pak spálila. Ale první dopisy 
od posluchačů Dobré Noviny jsem uschovala jako velikou 
vzácnost.Při nějakém krupobití trochu zvlhly, ale ještě existují. 
Největší vzácností jsou právě dopisy došlé již v roce 1974 a 
1975, kdy Dobrá Novina zahájila svoje vysíláni. Těch je jenom 
několik a potom od roku 1976 až do 1980 je již počet dopisu 
mnohem větší, ale všechny ty posluchače, kteří již v těchto 
prvních letech psali, bude Helenka pozdravovat v některém 
nedělním programu v měsíci květnu a jestli mezi ně patříte, 
pozorně poslouchejte, abyste pozdrav pro Vás zachytili.
Tehdy byly všechny Vaše dopisy pro nás velikou vzácností a Pánu 
jsme za každý děkovali, ale i dnes se z každého dopisu těšíme, 
jak já, která na korespondenci odpovídám, o to více bratři a 
sestry, kteří mluví do radia, se těší, že je posloucháte a každá 
zpráva, že jste z programu vzali požehnání je jako vzpruhou a 
osvěžením k další práci.Pánu budiž čest a sláva a pro nás ta 
radost že Jemu sloužíme.
Ještě vzpoalnky
Ještě chci zavzpomínat na dobu, kdy se Helenka s rodinou 
o d stěh o v a 1 a - do Texasu. Nemohli jsme si troufnout napsat, že je ve 
Spojených Státech. Tak jsme napsali, že je na Mexické hranici a 
to opravdu byla, jenomže na druhé straně. Vzala si pak poštovní 
schránku v Mexiku a jezdila přaz hranice aby si poštu vyzvedla a 
odeslala. To vše pro to, abychom posluchačům ještě více 
neuškodili



u a jejim synem Steve vPak byla Helenka se sestrou Margarito
Cechách a na Slovensku. Tato návštěva jí byla velikým požehnáním, 
protože se setkala s mnoha posluchači a po prvé viděla, jak si 
lidé její práce váží. Všichni ji povzbuzovali, aby s vysíláním 
pokračovala a přivezla mnoho nových adres pro korespondenci.
Přišla doba, kdy se vše uvolnilo a já jsem myslela, že mi práce 
přerůstá přez hlavu a že to nestačím. Tehdy jsme ještě bydleli na 
venkově a jet na stanici pro korespondenci pro mne znamenalo tam 
a spět nejméně 1 a pul hodiny cestování. Taktéž když jsem napsala 
dopis a potřebovala udělat fotokopie. Tak nám díky Pánu přijeli 
do Quita pomoci Steigerovi a později Bartošovi. Když se navrátili 
do Cech, hledali jsme jinou pomoc, ale bezúspěšně, a zůstala jsem 
tu opět sama.
Mezitím nám na venkově 2x vykradli dum a my jsme si našli byt v 
městě. Nyní jsem s novým přejezdem v HCJB za 9 minut a pro 
fotokopie mohu skočit v bačkorách, protože je dělají v domě ve 
vedlejších dveřích. Tak všechny věci napomáhají k dobrému. Pán mi 
dává energii, takže s radostí práci s korespondencí opět zvládnu. 
Aktualita
Jak jsem Vám psala v letošním oběžníku Č1., během roku 1994 jsme 
obdrželi 3.499 dopisu a hlášení příjmu z 23 zemí a za letošek, 
te3 do poloviny března, máme již 841 přijatých zpráv a doufáme, 
že se příjem dopisu bude dále zvyšovat. Díky posluchačům se 
oběvily o Dobré Novině články v novinách a časopisech a 
následkem toho máme za téch pár neděl 20 nových posluchačů.
Jsme za tuto spolupráci velmi vděčni.
Ze začátku, když psalo jen několik lidí, dle jména neb pseudonymu 
jsem snadno našla o koho se jedná. Letos jsem však odeslala 2.100 
kalendářů, na stejný počet adres a tak jak vidíte kartotéka se 
rozrostla. Nedávno jsem obdržela velmi milý pozdrav z Polska s 
podpisem Stanislav. Pak jsem psala postupně dopisy 3 milým 
Stanislavům a kdo to byl jsem zjistila až po několika měsících, 
když se mne ptal, zda pohled došel. Tím Vás jenom chci poprosit, 
abyste vždy napsali i příjmení a nebo alespoň iniciálku, když 
očekáváte ode mne odpověd, jinak Vás nemohu již najít. Mimo ovšem 
těch několik posluchačů, co píší jednou nebo 2 x za měsíc a 
jejichž dopis poznám již i podle písma nebo psacího stroje.

Abych Vám řekla pravdu, toto psaní o výročí jsem měla naplánováno 
napsat již před 6 n edě1 e m i,k dyž jsem obědnala vlaječky. Pak ale 
přišla ta válka zde v pohraničí a nějak jsem jakoby ztuhla. Včera 
jsem však oostala psaní od bratra K. Luxe, které mi výročí 
připomělo a to bylo , jako bych dostala injekci. Díky Pánu psaní 
je hotovo a začnu připravovat i programy ohledně výročí pro 
Helenku, pro rádio.
V příloze tohoto dopisu přikládám vlaječku, kterou Dobrá Novina 
pro Vás připravila právě k výročí a jsem jista, že Vás potěší a 
že Helenku potěší také pozdravy, které jí k výročí pošlete.
Já se též na ně těším. Vlaječku mohu poslat jenom těm, 
posluchačům, co píší. Nyní se s Vámi co nej srdečně ji loučím a 
těším se na Vaše dopisy a hlášení příjmu, Vaše sestra v Pánu 
Ježíši Kristu


